

Alexander Sokurov



Er gehört zu den wichtigsten und einflussreichsten Filmemachern der Gegenwart. 1990 erregte er international Aufsehen mit „Sovetskaja elegija“, für den er den Großen Preis der Kurzfilmtage gewann; vielfach preisgekrönt wurde er später für Langfilme wie „Moloch“ (1999) oder „Russian Ark“ (2002). Die Kurzfilmtage bieten nun die seltene Gelegenheit, Sokurovs umfangreiches frühes Kurzfilmschaffen kennenzulernen: dokumentarische Arbeiten, bei denen die Grenzen zu Fiktion und Essay verschwimmen, die das Verhältnis zwischen Individuum und Macht beleuchten, die sich in langen Einstellungen und poetischen Bilderstürmen der neueren Geschichte widmen.

Im Verleih der Kurzfilmtage stehen ab sofort elf DCP-Kopien, die eigens für die Kurzfilmtage 2019 produziert worden sind, für den nicht-gewerblichen Einsatz zur Verfügung. Die Kurzfilmtage verleihen die Kopien ohne Aufführungsrechte und stellen aktuelle Kontaktdaten zu den jeweiligen Rechteinhabern zur Verfügung.

He is one of the most important and influential filmmakers of our time. In 1990 he first attracted international attention with “Sovetskaja elegija”, for which he won the Grand Prize at Oberhausen; he went on to win a number of awards for feature films such as “Moloch” (1999) or “Russian Ark” (2002). The Festival now offers a rare opportunity to get to know Sokurov’s extensive early short film oeuvre: documentary works in which the boundaries between fiction and essay are blurred, which examine the relationship between individual and power, which deal with recent history in long shots and rich poetic imagery.

Eleven DCPs, produced especially for the 2019 festival, are now available for non-commercial distribution in the Oberhausen catalogue. The Festival supplies the copies without performance rights and provides up-to-date contact information for the respective rights holders.

Ampir (*Empire*)

1987/2019, Russian with English subs, 32'

Duhovnye golosa (*Spiritual Voices*)

1995/2019, Russian with English subs, 327'

Elegija iz Rossii (*Elegy from Russia*)

1992/2019, Russian with English subs, 68'

Primer intonacii (*An Example of Intonation*)

1991/2019, Russian with English subs, 48'

Prostaja elegija (*A Simple Elegy*)

1990/2019, no text, 20'

Razžalovannyi (*The Degraded*)

1980/2019, Russian with English subs, 31'

Robert. Ščastlivaja žizn' (*Robert. A Fortunate Life*)

1996/2019, Russian with English subs, 26'

Soldatskij son (*The Sleep of a Soldier*)

1995/2019, no text, 12'

Sonata dlja Gitlera (*Sonata for Hitler*)

1977–88/2019, no text, 11'

Terpenie trud (*Patience Labour*)

1985–87/2019, Russian with English subs, 10'

Vostočnaja elegija (*Oriental Elegy*)

1996/2019, Russian with English subs, 45'

DCP, Blu-Ray, DVD